
VIORICA GRAFU, MENATWORK:

„Este o certitudine cã preþurile pe piaþa
construcþiilor vor creºte în 2017"

Reporter: Care a fost evoluþia pie-
þei materialelor de construcþii, anul
trecut ºi ce perspective are aceasta?

Viorica Grafu: Estimãm cã piaþa
de construcþii a avut o creºtere de
5%, iar Grupul Menatwork a crescut
cu 25%, anul trecut. Creºterile pe
care le preconizãm în 2017 sunt difi-
cil de estimat, având în vedere pu-
ternica influenþã a mediului politic ºi
economic asupra domeniului con-
strucþiilor. Totuºi, pentru anul în
curs, estimãm perspective de conti-
nuare a creºterii pieþei ºi, ceea ce
este mai important, o creºtere pe
segmentul de produse specializate,
în care nu preþul va fi primul aspect
urmãrit.

Reporter: Care sunt problematici-
le domeniului ºi ce soluþii ar exista
pentru rezolvarea lor?

Viorica Grafu: Continuãm sã ne
confruntãm cu o legislaþie interpre-
tabilã ºi permisivã, în ceea ce pri-
veºte calitatea în construcþii. Un
prim pas ar fi respectarea normelor
în vigoare ºi verificarea respectãrii
acestora.

Reporter: Consideraþi cã vom asi-
sta din nou la o bulã imobiliarã,
þinând cont cã au fost demarate nu-
meroase ºantiere de clãdiri de birou-
ri/rezidenþiale?

Viorica Grafu: Suntem într-un
trend normal de creºtere, având în
vedere necesarul de clãdiri reziden-
þiale, dar aceasta nu este susþinutã
de mediul politic ºi economic.

Reporter: Cum estimaþi cã vor
evolua preþurile pe piaþa construcþii-
lor, în acest an?

Viorica Grafu: În 2016, preþurile
produselor nu au înregistrat fluctua-
þii notabile la costurile materiilor pri-
me. Nu acelaºi lucru se poate spune
pentru 2017, unde deja din primele
zile ale anului s-a constatat o
creºtere alarmantã, la unele chiar ºi
cu 40% (feroase, lemn, cupru).
Amintim ºi de creºterea preþurilor la
energie ºi gaz, ceea ce impacteazã
preþul final al produsului finit. Este o
certitudine cã preþurile vor creºte în
2017.

Reporter: Cât de mult conteazã
preþul în opþiunile clienþilor?

Viorica Grafu: Pentru majoritatea
clienþilor, preþul este un criteriu
esenþial, dar rolul nostru este de a

recomanda clientului produsul cel
mai potrivit necesitãþilor sale, nu cel
mai scump, nu cel mai ieftin ºi asta
ºtim sã facem foarte bine. Avem,
poate, cea mai bine pregãtitã echipã
din punct de vedere tehnic, dar, cu
siguranþã, creºterea majorã a preþu-
rilor materiilor prime va limita achi-
ziþiile.

Reporter: Care sunt tendinþele pe
piaþa de profil (materie primã utiliza-
tã, culori, eficienþã, preþ…)?

Viorica Grafu: Sunt clienþi orienta-
þi pe gamele economice pentru care
preþul este principalul criteriu ºi
unde tendinþa pieþei nu este rele-
vantã ºi sunt clienþi orientaþi pe so-
luþii complete ºi eficiente, care aleg
desing modern, culori metalizate,
tehnologie incorporatã, materiale
ecologice.

Reporter: În ce mãsurã consuma-
torii trec la materiale de construcþii
eficiente energetic?

Viorica Grafu: În general, în mãsu-
ra în care sunt obligaþi de legislaþie;
nu existã mare receptivitate sau in-
teres pentru acest aspect, având în
vedere cã preþul iniþial, al acestor so-
luþii, este mai mare. Existã, însã ºi be-
neficiari documentaþi, pregatiþi, care
solicitã ºi impun produse perfor-
mante în proiectele lor.

Reporter: Care sunt cele mai cãu-
tate materiale de construcþii din
gama dumneavoastrã?

Viorica Grafu: Ne-am diferenþiat
oferta prin propunerea soluþiilor de
sistem, astfel încât putem considera
cã preferate sunt sistemele de pe-
reþi, tavane ºi pardoseli cu nivel ridi-
cat de protecþie la foc.

Reporter: Care sunt principalele
materiale care merg cãtre export ºi
cãtre ce þãri?

Viorica Grafu: Din producþia noas-
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trã, exportãm corpuri de iluminat în
Italia, Albania, þãrile din fosta Iugo-
slavia, Senegal ºi Bulgaria; structurã
ºi accesorii metalice pentru tavane
casetate în Israel ºi pardoseala tehni-
cã supraînãlþatã în Bulgaria ºi Serbia.

Reporter: Vã gândiþi la o extindere
a numãrului de þãri în care exportaþi,
în prezent?

Viorica Grafu: Da, exportul este o
preocupare continuã, având în ve-
dere capacitãþile noastre de produc-
þie.

Reporter: Cum sunt pieþele de
construcþii din afarã, comparativ cu
þara noastrã?

Viorica Grafu: Mai educate din
punct de vedere tehnic, calitativ ºi fi-
nanciar.

Reporter: Care au fost cele mai
importante proiecte ale anilor trecu-
þi la care au fost utilizate materialele
dumneavoastrã?

Viorica Grafu: Deþinem un porto-
foliu vast de proiecte, în care au fost
puse în operã produse ºi materiale
fabricate/livrate prin intermediul fir-
melor din Grupul Menatwork. Am sã
vã dau câteva exemple de anul tre-
cut. În 2016, am livrat ºi montat par-
dosealã supraînãlþatã Quattro din
sala principalã a laserului de la Mã-
gurele ºi din laboratoarele centrului
ELI NP (Extreme Light Infrastructure
- Nuclear Physics), cea mai avansatã
infrastructurã de cercetare cu teh-
nologii LASER, de mare putere, din
lume, axatã pe studiul fizicii fotonu-
cleare ºi aplicaþiile acesteia.

De asemenea, compania a montat
pardosealã supraînãlþatã Quattro la
a treia clãdire de birouri a ansamblu-
lui Green Court Bucharest, dezvoltat
de Skanska. În acest proiect, este de
remarcat calitatea lucrãrilor de fini-
saje interioare ale clãdirilor, precum

ºi foarte buna ºi eficienta colabo-
rare cu antreprenorul general,

Skanska Construcþi i Ro-
mânia, astfel cã termenele
de predare au fost respec-
tate integral, iar succesul
proiectului a fost confir-
mat de numãrul ºi calita-
tea chiriaºilor contractaþi.
Pe parcursul anului tre-

cut, s-au livrat pardoseli teh-
nice supraînãlþate ºi la ansam-

blul de birouri Openville din
Timiºoara, prin intermediul partene-
riatului cu societatea Ax Perpetuum,
din Cluj-Napoca.
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Livrate ºi instalate în proiectele de
modernizare la Cozia Aqua Park ºi
Piscinele Oltul din staþiunea Cãlimã-
neºti - Cãciulata, au fost instalaþiile
de climatizare compuse din centrale
tratare aer Teknogen (cu funcþie de
dezumidificare) ºi sisteme de
distribuþie aer.

În proiectul de reabilitare a ºcolii
Ion Agârbiceanu din Cluj Napoca,
am furnizat sisteme profesionale de
iluminat pentru spaþii educaþionale,
care au un consum de energie elec-
tricã de circa 780kwh/an, faþã de
1.700kWh/an consumaþi de sisteme-
le actuale de iluminat cu surse fluo-
rescente - economia anualã obþinuã
este de circa 100 euro/sala de clasã.

S-a utilizat ºi sistemul dimabil
Ready2Mains, care nu necesitã ca-
blare suplimentarã, ºi un senzor de
menþinere constantã a nivelului de
iluminat care regleazã intensitatea
în funcþie de aportul de luminã na-
turalã. Acest senzor comandã porni-
rea iluminatului numai în cazul în
care detecteazã prezenþa unei per-
soane în sala de clasã.

Utilizând acest sistem se obþine o

economie suplimentarã de energie
de minim 30%, scãzând consumul
de energie pânã la circa 551kWh/an,
ceea ce genereazã un cost total de
operare a sistemului de iluminat de
numai 55 euro/an, iar economia
anualã obþinutã este de circa 124
euro/sala de clasã.

Reporter: Care au fost cele mai
importante investiþii ale grupului?

Viorica Grafu: În cursul anului tre-
cut, în fabrica Prometal a fost pusã
în funcþiune cea de-a doua
linie tehnologicã per-
formantã pentru
producþia tavane-
lor metalice de tip
„griliato".

Fabrica Quattro,
din 2016, bene-
fiaciazã de o nouã
linie tehnologicã,
specializatã în pro-
ducþia de panouri
încapsulate în tablã de oþel
zincat - parte a sistemelor de par-
doseli supraînãlþate, rezistente la so-
licitãri mecanice în clãdiri de birouri,
spaþii tehnice ºi camere de comandã
industrialã.

Aducem în prim-plan ºi linia de

producþie a pieselor de mozaic, rea-
lizate din plãci ceramice ºi piatrã na-
turalã, prin intermediul cãreia sun-
tem în mãsurã sã oferim ºi servicii
suplimentare de manoperã ºi perso-
nalizare a modelelor, la cererea
clienþilor.

Reporter: Luaþi în calcul noi inves-
tiþii anul acesta ºi ce buget aþi alocat
în acest sens?

Viorica Grafu: Pentru 2017, ne-am
propus sã investim într-o nouã linie

tehnologicã pentru fabri-
carea panourilor RF:

panouri rezistente la
foc, pentru realiza-
rea sistemelor de
pardoseli tehnice
supraînãlþate.

Reporter: Cât
la sutã din vânzã-

rile companiei sunt
efectuate în mediul

online?
Viorica Grafu: Într-adevãr,

zona de ecommerce este urmãritã
cu interes de cãtre noi. Am început
precaut, într-o piaþã încã imaturã,
dar prin acþiunile noastre urmãrim
educarea ºi creºterea pieþei, iar noi
odatã cu ea. Încã nu putem vorbi

despre niºte cifre relevante în ecua-
þia totalã a businesului Menatwork,
dar faptul cã anumiþi indicatori pe
care îi urmãrim (coº mediu, ratã de
conversie) sunt mult peste media
pieþei de profil, ne dau încredere
asupra faptului cã acþiunile pe care
le facem sunt corecte.

Într-o piaþã ecommerce din ce în
ce mai mare, cu o creºtere de 30%
faþã de 2015, cu clienþi mai deschiºi
ºi mai bine informaþi, cu salturi teh-
nologice impresionante, suntem
încrezãtori ca eMenatwork.ro va re-
prezenta un jucãtor important.

Reporter: Care a fost cifra de afa-
ceri a companiei anul trecut ºi ce
estimãri financiare aveþi pentru noul
an?

Viorica Grafu: La finele anului
2016, Grupul Menatwork a înre-
gistrat ca cifrã de afaceri aproape 50
milioane euro. Pentru 2017 avem o
estimare optimistã de 60 milioane
euro.

Reporter: Mulþumesc!
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